
ZPRAVODAJ OBCE ZÁVADA
číslo 57              Červenec 2025

Vážení spoluobčané,

léto je před námi a s ním přichází nejen čas odpočinku, 
prázdnin a dovolených, ale i chvíle k ohlédnutí za 
tím, co se v naší obci v posledních týdnech událo. 
Na červnovém zasedání zastupitelstva jsme schválili 
změnu č. 1 územního plánu, která reaguje na aktuální 
legislativní požadavky včetně požadavků digitalizace. 
Dále jsme přijali dvě dotace z Moravskoslezského 
kraje – první je ve výši 500.000,- Kč na rekonstrukci 
a bezbariérové úpravy přízemí obecního domu. 
V rámci této modernizace plánujeme rekonstrukci 
toalet, chodby a výměnu vstupních dveří do úřadu, 
aby byl prostor přístupnější a komfortnější. Druhá 
dotace z MSK bude na „Rozšíření fotovoltaiky na 
objektech v obci Závada“ v max. výši 546.000,- 
Kč. Jedná se o studii proveditelnosti, projektovou 
a zadávací dokumentaci. Schválili jsme rovněž 
závěrečné účty Sdružení obcí Hlučínska a Sdružení 
obcí mikroregionu Hlučínska, jejichž jsme členem. 
Dále jsme schválili záměr prodeje starého hasičského 
auta CAS 25 za šrotovou cenu. Momentálně probíhají 
opravy nového hasičského vozidla Camiva, které 
jsme získali darem  od Hasičského záchranného sboru 
MSK. Dokončena byla rekonstrukce chodníku kolem 
hlavní cesty od školky ke hřišti. Proběhlo výběrové 

řízení na nový sekací stroj s automatickým výklopem 
trávy pro efektivnější údržbu zeleně, na který nám 
dotací 400.000,- Kč přispělo SZIF přes MAS Hlučínsko. 
Na veřejném zasedání jsme schválili také zápis do 
kroniky za loňský rok – touto cestou děkuji paní Aničce 
Kretkové za dlouholeté vedení obecní kroniky. Dne 8. 
května si celá republika připomněla 80. výročí konce 2. 
světové války – i pro nás je to příležitost nezapomínat 
na události, které formovaly naši historii a svobodu, 
kterou dnes máme. Dovolte mi poděkovat všem, kteří 
se podíleli na akcích, které máme za sebou – Den země, 
Den matek, Závadská desítka, Noc s Andersenem, 
svatodušní smažení vaječiny, pasování prvňáčků ve 
školce, fotbalové zápasy, hasičské soutěže, průvod 
Božího těla a letní kino – díky vám všem má naše 
obec tu správnou atmosféru. A protože léto má být 
i o setkávání a radosti, srdečně Vás zvu na obecní 
slavnosti, které se uskuteční tradičně 5. července. 
Věřím, že si je společně užijeme. Závěrem patří velké 
poděkování také našim zaměstnancům obce za 
pečlivou a každodenní údržbu veřejných prostranství. 
Dětem a mládeži přeji krásné prázdniny plné zážitků 
a radosti, dospělým pak pohodové a zasloužené 
dovolené.

Andrea Lorková
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Zprávy z OÚ

Usnesení ze zasedání zastupitelstva obce 
Závada č. 17 ze dne 23.06.2025
Začátek: v 18.00 hod. v zasedací místnosti Obecního 
domu v Závadě. Přítomni: Ing. Andrea Lorková, Ing. 
Petr Liška, p. Zuzana Cigánová, p. Lucie Nawrathová, 
p. Robin Vitásek, p. Robin Štefek, DiS., p. Patrik Šula
Omluveni: Ing. Ondřej Lasák, p. Blanka Klouzalová
Zapisovatelkou jednání je určena paní Dominika 
Steffek. Dle §95 odst. 1 Zákona o obcích byli 
schváleni ověřovatelé zápisu: p. Robin Štefek DiS a 
p. RobinVitásek
1. Schválení programu jednání a přidání bodu:
Přijetí dotace na realizaci projektu Rozšíření 
fotovoltaiky na objektech v obci Závada a uzavření 
smlouvy s MSK.

Schváleno 7 hlasy.
2. Usnesení č. 16 ze dne 07.04.2025. 

Vzato na vědomí bez výhrad a připomínek.
3. Přijetí dotace v maximální výši 500.000,- Kč na 
realizaci projektu „Rekonstrukce a bezbariérové 
úpravy 1.NP OÚ Závada“ z Moravskoslezského kraje 
a uzavření veřejnoprávní smlouvy.

Schváleno 7 hlasy.
4. Informace o projednání návrhu Územního plánu 
Závada – změna č. 1. Zastupitelstvo obce Závada 
vzalo na vědomí, že v rámci projednání návrhu 
Územního plánu Závada – změna č.1, nebyly 
uplatněny žádné připomínky, o kterých by mělo 
zastupitelstvo obce rozhodnout ve smyslu ustanovení 
§ 172 odst. 5 zákona č. 500/2004 Sb. správní řád, ve 
znění pozdějších předpisů.

Vzato na vědomí bez výhrad a připomínek.
5. Vydání Územního plánu Závada – změna č. 1. 
Zastupitelstvo obce Závada vydává v souladu s § 
104 odst. 2) zákona č. 283/2021 Sb., stavební zákon 
ve znění pozdějších předpisů Územní plán Závada – 
změna č. 1 formou Opatření obecné povahy.

Schváleno 7 hlasy.
6. Závěrečný účet Sdružení obcí Hlučínska. 
Zastupitelstvo vzalo na vědomí Závěrečný účet 
dobrovolného svazku obcí Sdružení obcí Hlučínska, 
IČ 71179216, za rok 2024 včetně Zprávy o výsledku 
přezkoumání hospodaření dobrovolného svazku 
obcí Sdružení obcí Hlučínska za rok 2024 ze strany 
Moravskoslezského kraje a včetně Zprávy Kontrolní 
a revizní komise při Sdružení obcí Hlučínska o výsledku 
kontroly hospodaření dobrovolného svazku obcí 
Sdružení obcí Hlučínska za rok 2024.

Vzato na vědomí bez výhrad a připomínek.
7. Zastupitelstvo obce Závada vzalo na vědomí 
schválený Závěrečný účet Svazku obcí mikroregionu 
Hlučínska za rok 2024. Zastupitelstvo obce Závada 
vzalo na vědomí Zprávu o výsledku přezkoumání 

hospodaření dobrovolného svazku obcí DSO Svazek 
obcí mikroregionu Hlučínska, IČ 70951047 za rok 
2024 a Zprávu o výsledku kontroly hospodaření 
Svazku obcí mikroregionu Hlučínska za rok 2024.

Vzato na vědomí bez výhrad a připomínek.
8. Zastupitelstvo obce Závada schvaluje zveřejnění 
záměru prodeje hasičského vozidla CAS 25 dle § 39 
odst. 1 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, za minimální 
kupní cenu 25.000 ,- Kč.

Schváleno 7 hlasy.
9. Zápis do kroniky za rok 2024.

Schváleno 7 hlasy.
10. Obecní slavnosti 05.07.2025 – podání informací.

Vzato na vědomí bez výhrad a připomínek.
11. Zprávy výborů a komise
Finanční výbor: Rozpočtové opatření č. 3/2025 a č. 
4/2025. Kontrola plnění rozpočtu, kontrola výkazu 
pro hodnocení rozpočtu – finanční výkaz FIN 2-12M 
za období 01.04.2025 - 31.05.2025. Finanční výbor 
konstatoval, že nebyly zjištěny nedostatky při plnění 
rozpočtu a rozpočtového opatření.
Výběr dodavatele zahradního traktoru na sečení, 
tříválcový motor, obsah min. 890 ccm. Finanční výbor 
doporučuje vybrat cenově nejvýhodnější cenovou 
nabídku firmy Chlebiš s. r. o.
Podané nabídky:
ITTEC: 876.282,- Kč vč. DPH,
Eurogreen CZ, s. r. o.: 726.000,- Kč vč. DPH,
Chlebiš s. r. o. 603.669.- Kč vč. DPH

Schváleno 7 hlasy.
Kontrolní výbor: zápis a usnesení kontrolního výboru 
č. 16/2025. Předmět kontroly: Kontrola usnesení ze 
zasedání zastupitelstva obce Závada č. 16 ze dne 
07.04.2025. Byla provedena kontrola pokladní knihy 
za období od 08.04.2025 do 23.06.2025. Stav souhlasí 
se skutečností.

Schváleno 7 hlasy.
Kulturní a sociální komise: Proběhlé akce: Den 
země, Závadská desítka RUN, Den matek, Noc 
s Andersenem.
Akce které nás čekají: 27.06. - letní kino
05.07. - Obecní slavnosti
Příští týden vyjde další číslo Zpravodaje.

Vzato na vědomí bez výhrad a připomínek.
12. Rozpočtové opatření č. 3 a č. 4

Vzato na vědomí bez výhrad a připomínek.
13. Přijetí dotace na realizaci projektu "Rozšíření 
fotovoltaiky na objektech v obci Závada" a uzavření 
smlouvy s MSK.

Schváleno 7 hlasy.
14. Diskuze
Schůze ukončena v 19:25 hod.
Zapsala: Dominika Steffek

Zprávy z OÚ

Rekonstrukce chodníku III/46819 
Během května a června proběhla rekonstrukce 
chodníku od hřiště ke školce. Ve výběrovém řízení 
vyhrála firma Jan Slabý stavby s. r. o. z Brušperku 
s nejnižší cenovou nabídkou. Během stavby došlo 
k navýšení nákladů. Ukázalo se, že spodní vrstva 
obsahuje více betonu, než bylo plánováno v rozpočtu, 
což si vyžádalo rozsáhlejší zemní práce a navýšilo 
objem suti, kterou bylo nutné odvézt. Vše jsme 
řešili operativně a ve spolupráci s dodavatelem 
a autorským dozorem tak, aby byla stavba dokončena 
kvalitně a co nejdříve. Děkujeme všem za trpělivost 
během prací a věříme, že nový chodník bude dlouho 
a dobře sloužit. 
Program obnovy a rozvoje venkova MSK pro rok 2024 
(PORV) byl zaměřen na podporu rozvoje venkova 
v kraji. Program se dělí na několik dotačních titulů, 
které podporují různé aktivity obcí a mikroregionů. 
Cíle programu:
 - Zajištění základní infrastruktury a vybavenosti obcí 
a jejich svazků,
 - podpora občanských aktivit a komunitního života 
v obcích,
- stabilizace venkovských oblastí,
- podpora mikroregionů prostřednictvím manažerů/
poradců pro rozvoj venkova. 
Výše poskytnuté dotace z Programu obnovy a rozvoje 
venkova MSK 2024 byla 378.000,- Kč. Celkové náklady 
činily 757.518,- Kč včetně DPH.Vícepráce byly ve výši 
100.692,- Kč včetně DPH.

Andrea Lorková 

Snímky Andrea Lorková
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Zprávy z OÚ Farnost

Slavnost Božího těla v naší obci
Ve čtvrtek 19. června se u nás  konala slavnostní mše 
u příležitosti svátku Božího těla. Po jejím skončení 
vyšel tradiční eucharistický průvod, který letos 
poprvé doprovázela dechová kapela. Právě hudební 
doprovod dodal celé slavnosti ještě slavnostnější 
a důstojnější ráz. U místního obchodu byl připraven 
provizorní oltář, kde pan farář požehnal všem 
farníkům i celé obci. K neopakovatelné atmosféře 
přispěly také družičky v bílých šatech, které cestou 
sypaly lístky růží. Velké poděkování patří všem, kdo 
se podíleli na přípravě a výzdobě slavnosti. Děkujeme 
místním hasičům za dovoz a instalaci břízek, paní 
Elišce Lichovníkové, Lídě Janečkové, manželům 
Hříbkovým  a všem dalším dobrovolníkům, kteří 
přiložili ruku k dílu a také obecním zaměstnancům za 
úklid komunikace po průvodu. Byl to krásný a hluboký 
duchovní zážitek, který spojil naši obec v duchu víry, 
tradice a vzájemné sounáležitosti.

Andrea Lorková

Slavnost Těla a krve Páně (Božího těla):
je svátek, který katolická církev slaví ve čtvrtek po 
svátku Nejsvětější Trojice, aby zvlášť připomněla 
a oslavila dar eucharistie. Svátek Božího těla zavedl 
Urban IV. r. 1264 po zázraku v Bolseně. Od 15. stol. se 
po celé církvi rozšířil zvyk - procesí.  Po 2. vatikánském 
koncilu se tento svátek nazývá slavnost Těla a krve 
Páně. 

Zdroj: www.pastorace.cz

Výstavba optické sítě v Závadě – CETIN 
rozesílá smlouvy
Jak jsem vás informovala v minulých číslech 
zpravodaje, zastupitelstvo obce Závada dne 16. září 
2024 schválilo záměr společnosti CETIN realizovat 
na území obce výstavbu optické sítě. Tento projekt 
je součástí dotačního Operačního programu 
Technologie a aplikace pro konkurenceschopnost 
2021 – 2027, konkrétně v rámci podpory rozvoje 
vysokorychlostního internetu. Zastupitelstvo také 
schválilo dne 07.04.2025, že celkový součet úplat 
za zřízení věcného břemene na obecních pozemcích 
nebude vyšší než 10.000,- Kč. Obec si totiž plně 
uvědomuje hodnotu, kterou vybudováním optické sítě 
získá – moderní infrastruktura přinese obyvatelům 
komfortní připojení a zlepší dlouhodobě atraktivitu 
Závady. I proto byl zvolen vstřícný přístup k výši 
úhrady.
Co projekt zahrnuje?
Záměr počítá s vybudováním moderní optické sítě 
pomocí podzemního nebo nadzemního vedení, 
a to jednorázově nebo po jednotlivých etapách, 
v závislosti na technických možnostech. Výsledkem 
bude kvalitní a stabilní internetové připojení, 
které odpovídá současným i budoucím potřebám 
domácností, podnikatelů a veřejných služeb.
Co se děje nyní?
Společnost CETIN v současné době rozesílá 
obyvatelům tzv. smlouvy o budoucí smlouvě, které 
se týkají připojení konkrétní nemovitosti k plánované 
optické síti. Tato smlouva je nezávazná z hlediska 
výběru poskytovatele internetu – neznamená 
objednání služby, ale pouze souhlas s technickým 
připojením nemovitosti. Připojení k optické síti je 
bezplatné a do budoucna zvyšuje komfort i hodnotu 
Vaší nemovitosti. Podpis smlouvy proto doporučujeme 
všem obyvatelům, kteří chtějí mít možnost využívat 
kvalitní a rychlé internetové připojení.
Máte dotazy?
Pokud byste potřebovali bližší informace nebo 
vysvětlení obsahu smlouvy, obraťte se přímo na 
společnost CETIN. Kontaktní údaje najdete ve výzvě, 
kterou jste obdrželi poštou nebo e-mailem. Obecní 
úřad v této věci pouze zprostředkovává informování 
veřejnosti a neposkytuje právní poradenství k obsahu 
smluv.
Co bude následovat?
Po dokončení projektové přípravy a zajištění 
potřebných povolení bude zahájena samotná 
výstavba optické sítě. O jejím průběhu Vás budeme 
průběžně informovat prostřednictvím zpravodaje, 
webových stránek obce i vývěsek. Děkujeme za 
spolupráci a vstřícný přístup.

Andrea Lorková

Optická síť
Co je optická síť a proč je výhodná? Optická síť 
je moderní technologie pro přenos dat pomocí 
světelných paprsků šířených skleněnými vlákny. 
Oproti klasickým metalickým kabelům nabízí: 
Nejmodernější technologie:
Postavíme nejkvalitnější a nejmodernější technologii 
datového přenosu současnosti – OPTICKOU SÍŤ. Tato 
síť je odolná vůči jakýmkoli typům rušení, včetně 
výkyvů počasí. Jedno optické vlákno přenese mnohem 
více informací než klasický kabel, a navíc budou Vaše 
data v naprostém bezpečí, protože tok informací skrz 
optické kabely je téměř nemožné odposlouchávat.
Projektové řešení a realizaci zajistíme:
Připravíme projektové řešení a zajistíme realizaci. 
Konkrétní plány prací navrhneme po vzájemné 
dohodě se zodpovědnými orgány obce a k realizaci 
budeme přistupovat velice citlivě, s ohledem na 
krajinu.
Nejrychlejší optický internet:
Přivedeme nejrychlejší optický internet do Vaší obce, 
protože internet přivedený po optice nepadá a jeho 
rychlost je stabilní (až 2 Gb/s). Žádná jiná technologie 
neumí tak snadno a o tolik navyšovat rychlost 
připojení jako právě optika.
Neomezená přenosová kapacita
Zajistíme neomezenou přenosovou kapacitu pro 
jednotlivé obyvatele. Budete jim tak moci nabídnout 
kvalitní internetové připojení, volání, internetovou 
televizi, případně tzv. integrovanou domácnost: 
bezpečnostní kamerový systém, řízené vytápění, 
ventilaci, ovládání vjezdu. To vše v rámci jediné 
optické přípojky pro dům nebo byt.

https://www.cetin.cz/produkty-a-sluzby/mesta-a-
obce

CETIN

Cílem CETIN je poskytovat udržitelné připojení, které 
přináší lidem, firmám i celé společnosti sociální, 
environmentální a obchodní benefity. Náš obchodní 
model nám umožňuje poskytovat služby jak v hustě 
osídlených městech a městských oblastech, tak 
v odlehlých lokalitách bez kompromisů v oblasti 
bezpečnosti sítě. 

https://www.cetin.cz

Snímky Zuzana Cigánová



7Zpravodaj obce Závada

Zprávy z OÚ

6            Zpravodaj obce Závada

Zprávy z OÚ

Den Země
V sobotu 26. dubna  jsme se u příležitosti Dne Země 
sešli na tradičním úklidu naší obce. Velké poděkování 
patří všem dobrovolníkům, kteří přišli a neváhali 
přiložit ruku k dílu. Společnými silami jsme posbírali  
asi 11 pytlů odpadků a ukázali, že nám na našem 
okolí opravdu záleží. Obzvlášť radost nám udělala 
jako každoročně velká účast dětí. Jako poděkování 
za skvěle odvedenou práci jsme si poté užili příjemné 
společné opékání u rybníka Kamenka, kde panovala 
skvělá nálada. Děkujeme všem účastníkům a těšíme 
se na další společné akce, při kterých budeme Závadu  
dále zkrášlovat. „Čistá příroda je tím nejkrásnějším 
dědictvím, které můžeme předat dalším generacím.“

Andrea Lorková

Den matek
další květnovou akcí byla oslava Dne matek, a to 
v sobotu 17. května v sále obecního domu. Po úvodním 
přivítání paní starostky a pana místostarosty své 
vystoupení předvedly děti z místní mateřské školky.
Následovalo občerstvení a poté své vystoupení 
předvedly mažoretky z Bohuslavic. Přítomné maminky 
byly obdarovány kytičkou. Nezapomněli jsme však 
ani na maminky a babičky, které se společné oslavy 
nemohly ze zdravotních důvodů zúčastnit a navštívila 
je kulturní komise a potěšila kytičkou a bonboniérou.

Zuzana Cigánová

Snímek Zuzana Cigánová

Snímky Andrea Lorková

Rozloučení s předškoláky Závada
V pátek 13.06.2025 proběhlo ve školní zahradě MŠ 
slavnostní pasování dvanácti prvňáčků. Zahradní 
slavnost to byla velkolepá. Rozloučit se s nimi přišla 
celá školka, včetně těch nejmenších. Samozřejmě 
nechyběly paní učitelky a paní starostka. Děti 
prožily společně krásné odpoledne plné písniček, 
tance, nechyběly dobroty a samozřejmě přípitek. Na 
závěr školáci obdrželi dárek se školními potřebami, 
které se jistě budou hodit. Děkujeme našim 
učitelkám za všechny úsměvy, objetí, pohlazení 
i povzbuzení, které dětem během roku věnovaly. 
Přejeme Vám krásné a zasloužené prázdniny plné 
odpočinku, radosti a pohody a úspěšný první školní 
rok 2025/2026.

Petr Liška
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Zprávy z obce Reklama, inzerce

Traktorová sekačka Iseki SXG 324 
Obecní úřad rozšířil svůj technický park 
o novou profesionální sekačku ISEKI SXG 
324, která bude sloužit k údržbě veřejných 
travnatých ploch a dalších obecních pozemků. 
Sekačka byla pořízena za celkovou cenu 603.669,-  
Kč včetně DPH. Významnou část této investice, 
a to 400.000,- Kč, pokryla dotace ze Státního 
zemědělského intervenčního fondu (SZIF). 
Zbývající část byla hrazena z obecního rozpočtu. 
Dodavatelem stroje byla společnost CHLEBIŠ s. r. o.. 
Model ISEKI SXG 324 patří mezi moderní a výkonné 
stroje určené pro komunální využití. Je vybaven 
výkonným dieselovým motorem o výkonu 22 koní, 
hydrostatickým pohonem. Také má velkokapacitní 
sběrný koš o objemu 650 litrů včetně hydraulického 
výklopu. Díky vysoké spolehlivosti, efektivitě sečení 
i sběru a komfortní obsluze bude představovat 
výrazné zjednodušení a zefektivnění práce 
obecních pracovníků při pravidelné údržbě zeleně. 
Pořízení této techniky je dalším krokem k modernizaci 
a zkvalitnění správy veřejných ploch v naší obci. Díky 
podpoře z programu SZIF jsme mohli pořídit stroj, 
který nám bude sloužit dlouhodobě a efektivně,

Petr Liška
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TJ Sokol Závada TJ Sokol Závada

           Zpravodaj obce Závada

Hodnocení jarní části sezóny 2024/2025
Po podzimní části jsme do jara vstupovali 
s odhodláním navázat na herní progres a posunout 
se v tabulce co nejvýše. Tým byl dobře připravený, 
motivovaný a hladový po bodech – což se odrazilo 
i na výkonech během jarních měsíců.
Jarní část sezóny přinesla řadu kvalitních výkonů, ale 
také několik zbytečných bodových ztrát. Prohráli jsme 
pouze s nejsilnějšími soupeři soutěže, což jen potvrzuje 
herní růst týmu. Na druhou stranu jsme nechali body 
tam, kde jsme je mít mohli – typickým příkladem 
je remíza 3:3 s Hatí, kterou jsme zachraňovali až 
v poslední minutě. Vyzdvihnout musíme i střeleckou 
formu Robina Vitáska, který se s 23 góly dělí o první 
místo v tabulce střelců celé soutěže – společně 
s Filipem Tišlerem ze Sudic. V konečné tabulce jsme 
obsadili 7. místo se ziskem 37 bodů, vstřelili jsme 63 
branek a obdrželi 56. Hlavním pozitivem sezóny byla 
bojovnost, týmový duch a viditelný posun v herním 
projevu.
Trenér Lébl tým hodnotí následovně:
„K celé sezóně jsme přistoupili zodpovědně. Poctivě 
jsme chodili na tréninky i zápasy a snažili jsme se 
odvádět maximum. Máme skvělou partu, která 
drží při sobě a budeme v tom pokračovat. Jaro 
bylo výborné – prohráli jsme jen s opravdu silnými 
soupeři. Přestože nás trápila zranění, dokázali jsme 
se se vším poprat. Štěstí přeje připraveným, a proto 
budeme dál trénovat s plným nasazením. Věříme, že 
i v příští sezóně budeme dělat radost sobě i našim 
fanouškům.“
Na závěr chceme poděkovat všem fanouškům 
a sponzorům, kteří nás po celý ročník podporovali 
– doma i venku. Vaše podpora je pro nás motivací 
a hnacím motorem do každého utkání.

Enrique Jakimov

Konečná tabulka III.třída sk.A muži 2024/2025
1 Kravaře "B" 22 20 0 2 120:21 60
2 Bolatice "B" 22 14 2 6 85:42 44
3 Bělá 22 14 1 7 75:54 43
4 Darkovičky "B" 22 13 3 6 63:33 42
5 Štěpánkovice "B" 22 13 1 8 74:63 40
6 Kobeřice "B" 22 12 1 9 83:58 37
7 Závada 22 11 2 9 63:56 35
8 Sudice 22 9 4 9 58:45 31
9 Šilheřovice "B" 22 6 2 14 53:92 20
10 Hať "B" 22 5 1 16 30:112 16
11 Hněvošice 22 3 1 18 23:78 10
12 Strahovice "B" 22 3 0 19 18:91 9

TJ Sokol Závada, sezóna III. třída sk. A muži 
2024/2025
Dolní řada zleva: Tobiáš Vitásek, Jakub Krajíček, 
Jiří Vitásek, Jakub Bednařík, Petr Krajíček, Denis 
Pischczek, Toan Ming Nguyen, Miroslav Volný, Filip 
Klečka.
Horní řada zleva: Jiří Lébl (trenér), Jakub Múdrik, 
Robin Vitásek st., Jiří Ječmínek, Adam Janoš, Filip 
Grabica, Jan Múdrik, Martin Sněhota, Robin Vitásek 
ml., Daniel Slovák, Enrique Jakimov, Jiří  Škroch 
(vedoucí mužstva) 

Souboj generací
Členové TJ Sokol Závada jsou aktivní nejen během 
fotbalové sezóny, ale i po skončení jarní části. 
V sobotu 14.06.2025 se rozhodli uspořádat fotbalové 
utkání "staré" a "nové" generace fotbalistů Závady. 
V zápase si soupeři nic nedarovali a utkání mělo 
vysokou úroveň. Nakonec zvítězil tým "starší" 
generace v poměru 3:2 (Střelci: Petr Joško, Daniel 
Gryz, Marek Wilpert - Jan Múdrik, Toan Ming 
Nguyen). Kromě sportovního zážitku bylo připraveno 

Snímky archív TJ Sokol Závada

občerstvení a pro nejmenší návštěvníky také skákací 
hrad. Výtěžek z akce byl věnován na neurorehabilitace 
pro Emičku Hluchníkovou ze Závady. Děkujeme všem, 
kteří přišli akci podpořit a přispěli jakoukoliv částkou. 
Díky Vám se podařilo vybrat krásných 17.081,- Kč 
(z toho hráči TJ Sokol Závada přispěli částkou 7.500,- 
Kč). Dalších 6.700,- Kč dorazilo na sbírkový účet 
prostřednictvím QR kódu. Celkový výtěžek z akce činí 
23.781,- Kč.

Petr Liška

Nový projekt úpravy veřejného prostranství 
u fotbalového hřiště 
Zastupitelstvo kraje na svém zasedání dne 07.09. 
2023 rozhodlo o poskytnutí dotace v rámci „Programu 
na podporu přípravy projektové dokumentace 2023“. 
V rámci programu nám byla poskytnuta investiční 
dotace na projekt „Úpravy veřejného prostranství 
u fotbalového hřiště v Závadě“, ve výši 210.000,- 
Kč. Od tohoto rozhodnutí již uplynula spousta času. 
Během této doby jsme ve spolupráci s Ing. arch. 
Jiřím Markevičem připravili projekt pro tuto dotaci. 
Dne 16.06.2025 jsme obdrželi z Městského úřadu 
v Dolním Benšově rozhodnutí o schválení stavebního 
záměru. Na fotografiích můžete vidět náhled úprav. 
Budeme doufat, že se nám podaří získat dotační titul 
na tyto úpravy, abychom mohli projekt realizovat co 
nejdříve.

Petr Liška
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D.04.4
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SDH Závada SDH Závada

Mladí hasiči
Jako každý rok jsme se v dubnu zúčastnili ve spolupráci 
s obecním úřadem úklidu okolí obce v rámci „Dne 
Země“. Této akce se každoročně účastní nejen hodně 
mladých hasičů, ale také jejich rodiče. Po úklidu jsme 
poseděli do večerních hodin u tradičního táboráku, 
tentokrát v areálu Kamenka.
Tréninky probíhaly již v novém areálu. Zde jsme se 
připravovali na jarní soutěže Hlučínské ligy mládeže.  
Letošního 13. ročníku se účastní 14 družstev mladších 
a 16 družstev starších žáků.
V neděli 27.04. proběhla soutěž po několika letech 
také v Ludgeřovicích, a to na fotbalovém hřišti. 
Naše družstva ml. žáků A, B se umístily na 8. a 10. 
místě a starší žáci, kterých máme bohužel jen 5 
taky na 10. místě. Ve státní svátek 08.05. proběhlo 
v Bohuslavicích mimo HLM Okrskové kolo 12., 13. 
a 14. okrsku. Soutěžilo se v disciplínách: požární útok, 
štafeta dvojic, štafeta CTIF a štafeta 4 x 60 m. Naše 
družstva mladších i starších žáků se umístila v rámci 
našeho 12. okrsku na 2. místě a postoupila na Okresní 
kolo v Opavě.  
V neděli 11.5. následovala soutěž v Dobroslavicích. 
Zde nám velkou radost udělalo družstvo ml. žáků B, 
které zaslouženě vybojovalo bronz, družstvo A bylo 
deváté. Starší byli opět desátí.
Další neděli 18.05. následovala soutěž v Bobrovníkách. 
I přes velmi chladnou neděli se výkony opět zlepšily. 
Mladší A obsadili 5. místo a mladší B 7. místo, starší 
žáci si konečně taky polepšili 5. místem. Za silného 
deště byla soutěž ukončena před vyhlášením výsledků. 
V sobotu 24.05. jsme se s mladšími žáky zúčastnili 
okresního kola Celostátní hry Plamen, a to ve 3 
štafetách a požárním útoku. Některé výkony se 
vydařily, některé zase méně. Nakonec jsme obsadili 
v okrese 12. místo.
Předposledním kolem HLM byla 15.06. soutěž 
v Hlučíně. Zde byly nachystány dvě štafety. Štafeta 
dvojic a štafeta 4x60 m, která se běžela na atletickém 
tartanovém oválu. Mladší A se umístili na 7. a B na 
13. místě. Starší žáci se umístili na 10. místě. Mimo 
klasické tréninky a soutěžení jsme se dobře pobavili 
i s rodiči 30.04. v novém areálu v rámci Filipojakubské 
noci. Vedoucí Gábi spolu s mladými hasiči vyrobila 
čarodějnici, kterou jsme společně upálili. Pak jsme 
opékali buřty, hráli stolní tenis, další hry a těm 
nejmenším bohatě stačilo pískoviště. Poslední soutěž 
jarního kola byla 22.06. v Markvartovicích, kde 
proběhlo slavnostní ukončení 13. ročníku.
Letos se opět loučíme s jedním žákem, který dosáhl 
dorosteneckého věku. Václav Pěcháček byl členem 
mladých hasičů 9 let. I přes spoustu zájmových 
činností a kroužků byl svědomitý a pracovitý. Nejen 
poslední dva roky byl naším pomocníkem na tréninzích 

Výsledky Hlučínské ligy mládeže 2024/2025 
Starší žáci Body Mladší žáci Body

1. Markvartovice A 137 1. Bobrovníky A 143
2. Bobrovníky 130 2. Bobrovníky B 124
3. Bohuslavice 117 3. Markvartovice A 117
4. Hať 115 4. Bohuslavice 115
5. Háj v. Sl. - Lhota 100 5. Vřesina A 109
6. Vřesina 94 6. Háj v. Sl. - Lhota 108
7. Děhylov 93 7. Děhylov 97
8. Závada 83 8. Závada A 88
9. Kozmice A 76 9. Závada B 76
10. Dobroslavice 69 10. Hlučín 70
11. Strahovice 61 11. Strahovice 49
12. Hlučín 49 12. Markvartovice B 48
13. Markvartovice B 47 13. Dobroslavice 45
14. Šilheřovice 46 14. Vřesina B 39
15. Ludgeřovice 31
16. Darkovice 13

i soutěžích. Bude nám po něm smutno, protože byl 
pro každou srandu. Tímto mu děkujeme za dosavadní 
spolupráci a přejeme hodně štěstí a dalších úspěchů, 
protože s hasičinou nekončí a pokračuje jak při 
soutěžích dorosteneckých, tak v družstvu mužů SDH 
Závada.
Spoustu hodin bylo letošní jaro věnováno novému 
areálu, máme 3 žákovská družstva a ještě jako 
bonus družstvo DOROSTENECKÉ. Všichni si zaslouží 
velkou pochvalu a dík. Děkujeme členům SDH Závada 
za podporu i rodičům, kteří nám během celého 
roku pomáhají a jezdí povzbuzovat. Rovněž patří 
poděkování Domácí pečení Ali za dobroty.
Mladí hasiči a jejich vedoucí přejí vám všem krásné 
a pohodové prázdniny.

Jaroslav Habura
vedoucí kolektivu mládeže

Snímky: archív MH
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FC-B7 TÝM!!!!

Domácí medailové žně!!!
Letošní již 8. ročník Závadské desítky RUN byl 
opět ve znamení charitativního běhu pro Emičku 
Hluchníkovou. Částka, kterou jste vy všichni přispěli 
na nový elektrický vozíček i na neurorehabilitace 
pro Emičku se vyšplhala na úctyhodných 228.160,- 
Kč (včetně zůstatku z loňského roku). Všem, kteří 
přispěli jakoukoliv částkou upřímně děkujeme a velmi 
si vážíme této podpory. V současné době je z celkové 
ceny elektrického vozíčku (191.323,- Kč) zaplacena 
záloha ve výši 96.000,- Kč a čeká se na výrobu.
Předpověď počasí byla na sobotní den závodu velmi 
příznivá. Toto pěkné počasí přilákalo hojnou účast 
běžců jak v dospělých, tak i v dětských kategoriích. Na 
start 10 km běhu se postavilo 136 běžců a v dětských 
kategoriích se běhů na 100 m, 500 m a 1000 m 
účastnilo celkem 77 dětí. V součtu s chodci (celkem 
35 chodců) se akce zúčastnilo celkem 248 účastníků! 
Vítězem na 10 km trase se stal Jiří Pytlík v čase 37:34. 
Na druhém místě doběhl v čase 37:57 Petr Pašek. 
Třetí příčku vybojoval Martin Prokša za 38:51. 
V ženské kategorii zvítězila Hana Mrůzková v čase 
46:56. Druhé místo získala Martina Oroszová 
z domácího FC-B7 TÝM!!! časem 47:49 a třetí místo 
obhájila Hana Legerská  v čase 48:25. 
Další medaile pro domácí FC-B7 TÝM!!! vybojovali 
Aneta Lorková, která suverénně vyhrála zlato ve své 
kategorii a Lukáš Bystřičan, jenž získal bronzovou 
medaili ve své kategorii. Další medaile pro domácí 
tým byla z nově vzniklé týmové soutěže, jejichž 
tříčlenné složení muselo mít min. jednu ženu. V této 
soutěži se nám podařilo získat 2. místo ve složení 
Aneta Lorková, Martina Oroszová a Lukáš Bystřičan.
V mužských závadských kategoriích se žádné 

překvapení nekonalo. Již posedmé za sebou jasně 
zvítězil Tomáš Janeček před Tomášem Vitáskem 
a třetí místo obsadil Pavel Plaček. 
V ženské kategorii zvítězila Aneta Lorková před Sárou 
Ostárkovou a příjemné překvapení bylo třetí místo 
Lenky Kesely. Vítězové těchto kategorií získali putovní 
pohár a další ceny. 
Odměnou pro všechny běžce na stupních vítězů 
byly medaile, které dodala PSBLAS s. r. o. z Píště. 
V dětských kategoriích se z domácích závodníků 
na trase 100 m umístili v kategorii kluci na 1. místě 
Radomír Matloch a na 2. místě Robin Menšík. Na 
stejné trati, ale v kategorii holek se umístily na 2. 
místě Eva Vrchovecká a na třetím místě Michaela 
Vondráková. Na delší trati 500 m vyhrál domácí 
Max Gaj. Po absolvování závodu byly pro všechny 
účastníky připraveny nejen nádherné účastnické 
medaile, ale také spousty dobrot, iontové nápoje, 
ovoce, pečené sladkosti a občerstvení, které pro nás 
připravila Krůta Svinov.Velký dík patří obci Závada 
a Moravskoslezskému kraji, kteří přispěli finanční 
dotací. Děkujeme dalším sponzorům za finanční 
pomoc, věcné dary a těšíme se na další spolupráci 
s fa: Stolařství Viktorin, Eurovia a. s., Autoservis Petr 
Menšík, Radim Barč – voda, plyn, topení, kovářství 
Vojtěch Nawrath, Gobe Píšť, Chlazení Steffek, Žídek 
tisk, PSBLAS s. r. o., Kofola a. s., Texima, 4fin Radovan 
Gajdoš, Krůta Svinov, Sungwoo Hitech, Nadační fond 
Veolia, Instalatérství Petr Cigán, Ing. Yveta Košťálová, 
VALKO Doprava, Robin Vitásek, BALISTAS a Lesy 
ČR, které svým povolením konání akce umožnily. 
Samozřejmě musím také poděkovat starostce Andrei 
Lorkové za pomoc a všem členům FC-B7 TÝM!!!, 
pomocníkům z řad obecních zaměstnanců a členům 

TJ Sokol Závada za pomoc a dozor na trati, Janě 
Demkové za občerstvovací stanici, fotografům 
Zuzaně Cigánové, Aleši Steffkovi, Martinu Štefkovi, 
Karolíně Pawlenkové a Františku Raškovi a dalším 
dobrovolníkům, kteří pomáhali při pořádání závodu. 
A hlavně děkuji své rodině za pomoc a trpělivost při 
pořádání závodu!!! 

za FC-B7 TÝM!!!
Petr Liška
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Aktuality z Klubu seniorů
Jaro nám uteklo jako voda a my bychom se s vámi 
rádi podělili o to, co všechno se v našem Klubu 
seniorů v posledních měsících událo. Na dubnovém 
klubovém večeru jsme se vydali – alespoň pomyslně – 
na poutní cestu do Říma. Paní Simona Štefková nám 
poutavě vyprávěla o březnovém farním zájezdu, vše 
doplnila krásnými fotografiemi a zprostředkovala 
tak atmosféru tohoto výjimečného místa. Děkujeme 
za inspirativní večer! V květnu jsme si připomněli 
Den matek, který jsme společně oslavili při dalším 
klubovém setkání. Také se v květnu  některé naše 
členky zúčastnily přednášky „Jak zůstat aktivní 
v každém věku“ v Dobroslavicích, kde jsme si 
prohlédly i obecní úřad a dozvěděly se zajímavosti 
o této obci.  V neděli 8. června jsme se sešli na 
hřišti u příležitosti tradičního svatodušního smažení 
vajec. Počasí nám sice moc nepřálo, ale to nás 
neodradilo. Na červnovém klubovém večeru byla 
na programu přednáška „Jak komunikovat s lidmi 
se ztrátou sluchu“. Přednáška byla velmi přínosná, 
dozvěděli jsme se spoustu praktických rad a rozšířili 

Snímky archív Klubu seniorů
Old football Party Závada
Ahoj Závado, ty krásko mezi vesnicemi obklopena 
lesy a kopečky ze kterých dýchá tajemno historie, 
osudy a tvrdý život mnohých našich předků.  
Pátek 09.05.2025, den jako každý jiný, většina 
lidí se těší na víkendové volno, ale v Závadě na 
fotbalovém hřišti v 17 hodin začíná Old football party. 
Vzpomínková akce k 50 ti letému výročí znovu zrození 
TJ Sokol Závada. Cílem akce není jenom vzpomínka, 
ale hlavně obnovení minulých přátelských vztahů 
mezi účastníky. Ne, že by fotbal v Závadě nebyl 
před rokem 1975, svědčí o tom i dobové fotografie, 

jenže málo kdo si pamatuje jména aktérů, je to jiná 
historie. Fotbal byl všeobecně oblíben již na začátku 
20. století , bohužel dvě světové války připravili mladé 
muže nejen o tuto zábavu, ale také o život a mnoho 
z nich odpočívá věčným spánkem neznámo kde nebo 
v cizích zemích, stačí se podívat na pomníček na 
místním hřbitově.
Toho dne v útulně a pěkně zařízené klubovně TJ 
Sokol za účasti 20 z 26 žijících pamětníků začíná 
slavnostní připomínková akce. Některým fotbalistům 
účast nedovolily zdravotní problémy, ostatní měli 
důležitější záležitostí nebo prostě zapomněli? Škoda.  

si obzory v oblasti mezilidské komunikace. A teď už 
s nadšením vyhlížíme obecní slavnosti, na které vás 
srdečně zveme! Přijďte ochutnat dobroty k našemu 
stánku a nezapomeňte se podívat na nové taneční 
vystoupení našich členek, které jej pilně nacvičovaly. 
Tento taneční program předvedeme také na Festivalu 
kultury a hlučínských řemesel  13. července a  na 4. 
ročníku Seniorfestu v Chlebičově 15. srpna.
Přejeme vám krásné a pohodové léto plné radosti 
a odpočinku!

Klub seniorů

Současnost a historie….
Nejstaršími účastníky byli p. Josef Selník, Maxmilián 
Gajda, Jan Gavelčík a Erich Bogáček.
Po úvodním přivítání všech zúčastněných, přípitku 
a chvilce ticha za zemřelé fotbalisty začíná plánovaný  
program, vzpomínání a povídání. Zakladatelé 
nové éry fotbalu v Závadě před 50. léty, pánové M. 
Gajda, E. Bogáček, K. Lampa si v té době zasadili 
o organizaci, finance, personál a ostatní. Zajišťovali 
a organizovali vše potřebné, aby fotbal v obci mohl 
vzniknout, oslovili také p. J Růžičku staršího, co by 
zkušeného a nadšeného matadora, který vyřizoval  
dokumentaci a komunikaci s okresním úřadem 
v Opavě. To se psal rok 1974. Druhá část počátku 
se týkala samotného technického vybavení. Hřiště, 
„kobzolisko„ je nutno upravit (vesměs ručně sekat), 
zároveň opravit zázemí (branky, šatny, WC  atd.). 
Vše v zanedbaném stavu se za pomoci budoucích 
fotbalistů a ostatních dobrovolníků podařilo rychle 
obnovit a uvést do přijatelného stavu té doby, perné 
začátky. Všichni budoucí fotbalisté si na vlastní 
náklady a čas zakoupili sportovní vybavení, věnovali 
také své nemalé prostředky na výbavu (míče, sítě, 
branky, praporky, vápno atd).
A tak po počátečních bolestech, velké práci a nadšení, 
vznikl čistě amatérský klub. Již v roce 1974 se hrají 
přípravné zápasy v Bělé a Bohuslavicích s nevalnými 
výsledky. Rok 1975, sezóna a první zápasy v okresním 
přeboru za velké podpory obyvatel vesnice všech 
věkových kategorii. Aby se aspoň trochu vylepšil 
finanční stav klubu pořádaly se každoročně sportovní 
slavnosti a spolu se vstupným se nakupovaly nové věci 
(dresy, míče, nové sítě, branky).  Začáteční výsledky 
z utkání byly mizerné, nadšení a přátelství mezi 
hráči nezapomenutelné. Za toto období se vystřídalo 
celkem 49 hráčů, dnes 26 žijících, mezi hráči bylo také 
šest legionářů z okolních vesnic.

Tak dost krátké historie a zpět k oslavě. Za zásluhy 
o vznik novodobého klubu byli ocenění a obdarování 
věcnými dary p. M. Gajda, p. E. Bogáček. Za cizineckou 
legii poslední žijící p. P. Šefčík z Bohuslavic. Zbylou 
cenu získal po návrhu a  všeobecném hlasování p. 
J. Škroch za celoživotní podporu a práci v TJ Sokol 
Závada. Velký dík patří i mnoha nejmenovaným 
a zapomenutým podporovatelům a přátelům.
Po krátké zprávě p. J. Škrocha o současném stavu 
novodobého  klubu jsme společně navrhli a složili 
nejlepší fotbalovou jedenáctku  20. století v Závadě
Brankář: M. Čaladi. Obrana: Antonín Posmyk, 
Maxmilián Gajda, Jiří Stavař, Jan Lampa Záloha: 
Jan Černaj, Jan Růžička ml., Jiří Škroch Útok: Rudolf 
Adamik, Karel Lampa, Ladislav Hrňa. Universálním  
hráčem byl navržen Jaroslav Křička, použitelný pro 
všechny posty na hřišti. Titul nejlepšího fotbalisty 
20.století v Závadě byl jednomyslně udělen  p. Janu 
Růžičkovi ml.
P. Janu Růžičkovi st. byl navržen titul nejlepší 
funkcionář fotbalu  minulého století v Závadě.
Oba dva byli ocenění im  memoriam a  plakety uvídite  
v prostorách klubovny na místním hřišti.
V průběhu občerstvení a všeobecné diskusi došlo také 
k pořízení fotografii zúčastněných. Akce plánovaná 
na 2 až 3 hodiny se některým protáhla o něco déle. 
Upřimný dík patří všem účastníkům za účast , pohodu,  
a přátelský přístup v diskusích.Na závěr je třeba 
vyjádřit  uznání a díky dnešním funkcionářům Sokola, 
z a organizátorskou, finanční a ostatní podporu, 
zvláště pak R. Kubíkovi , J. Škrochovi a R. Vitáskovi st.
Zvláštní poděkování si zaslouží paní starostka Závady 
za vstřícnost, dárky a za finanční pomoc.
Současnému klubu TJ Sokol Závada všichni zúčastnění 
přejeme jenom dobré výsledky, podporu veřejnosti, 
úřadů, více zájemců a  sportovců z naší obce a radost 
z nádherné hry, jakou kopaná je ! 

Karel Lampa
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Akce v knihovně Publikace

Noc s Andersenem

V pátek 23. května v prostorách Obecního domu 
a v místní knihovně proběhl další ročník Noci 
s Andersenem. Pro přihlášené děti od 2. do 5. třídy 
měly letos připravený program Hanka Drobilíková 
a Hedvika Šenkyplová, která je z Dolního Benešova, 
za což jím moc děkuji.
V úvodu akce naše paní knihovnice Blanka 
Klouzalová dětem představila fungování naší 
knihovny a spolupráci s Opavskou knihovnou. V první 
části programu měly holky pro děti připravenou 
prezentaci knih s fantasy tématikou, poté děti četly 
knihy a dělaly kvíz. Ve druhé části proběhly venkovní 
kolektivní hry a poté deskové hry a obrázkové kvízy.
Samozřejmostí byla večeře v podobě pizzy, na kterou 
se děti moc těšily. Poté proběhla krátká diskotéka 
a nakonec bylo připraveno promítání večerní 
pohádky, kterou po náročném dni někteří neviděli do 
konce, protože usnuli. Po probuzení a osobní hygieně 
byla nachystána sladká snídaně, poté děti měly 
nakreslit co se jím nejvíc na letošním ročníku líbilo 
a jako každý rok, zvítězila pizza, diskotéka a večerní 
pohádka.
Nakonec všechny děti dostaly na památku pamětní 
listy, upomínkové předměty a dobroty. Děkuji všem, 
kteří se zapojili do uspořádání letošního ročníků Noci 
s Andersenem a všem zúčastněným dětem.

Zuzana Cigánová

80 let od konce války – vzpomínka, která 
nás stále učí

Letos si připomínáme 80 let od konce druhé světové 
války – události, která hluboce zasáhla celý svět, naši 
zemi, a také naši obec. V posledních dnech války se 
bojovalo i u nás a právě zde, v Závadě, zanechaly boje 
hluboké jizvy. Po třídenních těžkých bojích ve dnech 
17.-20. dubna 1945 byla obec téměř celá zničena. 
Pomník na místním hřbitově je tichou připomínkou 
padlých vojáků – symbolem úcty, odvahy, bolesti 
i ceny, kterou zaplatili za naši svobodu. Právě s těmito 
událostmi je spojen i příběh Helene Munson, americké 
autorky, která Závadu poprvé navštívila v roce 2014 
a znovu se sem vrátila v roce 2022. Ve stopách svého 
otce Hanse Dunkera, tehdy teprve sedmnáctiletého 
vojáka německé armády, který bojoval v závěru války 
právě u nás, pátrala po jeho osudu a souvislostech 
tehdejších událostí. Z otcova deníku vytvořila knihu, 
která se nyní – díky českému vydavatelství Víkend – 
dostane i k českým čtenářům pod názvem Příliš mladí 
na válku. Tato kniha přináší silné svědectví o mladých 
lidech vržených do válečného konfliktu, kterému 

Snímky Zuzana Cigánová

nerozuměli a na který nebyli připraveni. Připomíná 
nám, že mír není samozřejmostí a že hrozba války, 
bohužel, není jen kapitolou z učebnic historie. 
V dnešní době, kdy se bezpečnostní situace ve světě 
znovu komplikuje, je o to důležitější, abychom si vážili 
klidu, ve kterém žijeme, a nezapomínali na minulost, 
která nás utvářela. Vzpomínejme s úctou na všechny, 
kdo za naši svobodu bojovali a važme si každého dne 
v míru.
Poznámka: Kniha už vyšla v nakladatelství Luxor, 
v případě zájmu, si ji můžete objednat přes internet 
nebo zakoupit u nás na OÚ, případně zapůjčit v místní 
knihovně.

Andrea Lorková

Helene Munson

Je americká spisovatelka německého původu, která 
vyrůstala v Německu, v Brazílii, v Libérii, v Anglii, 
většinu svého dospělého života strávila v New 
Yorku a v Berlíně. Jejím trvalým bydlištěm je North 
Fork (New York, USA). Její psaní je inspirováno jejím 
mezikulturním zázemím, dobrodružným cestováním 
a bohatou rodinnou historií. Její tvorba zahrnuje 
literaturu faktu a povídky v angličtině a němčině, 
které byly publikovány v časopisech a antologiích.

https://www.databazeknih.cz/zivotopis/helene-
munson-164467
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Historie

Školní kronika Obce Závada 
Školní rok 1906/ 1907 -  pokračování
Pořízení místa na cvičení
U příležitosti renovace školní budovy zde byl vyřešen 
jeden z nejpalčivějších problémů, a to pořízení 
cvičiště. Do té doby měla škola jedno miniaturní. 
Jeho velikost byla 3 x 4 m; přirozenými hranicemi 
byly na jedné straně hnojiště a záchod a na druhé 
straně školní studna a plot. Bradla s výškou 1 m a 2 
m, vysoký dřevěný sloup, zjevně hrdý pozůstatek 
hrazdy, byly dominantou stávajícího cvičiště. Přes 
veškerou ostrost smyslů však učitel mohl s chlapci 
na tomto místě zvládnout pouze nejjednodušší 
cvičení. Ano, jak byl učitel ve vesnici ujištěn, jeden 
z jeho předchůdců měl ideální představu o vytvoření 
hrazdy tím, že přivázal rukojeť pumpy k nedaleké 
jabloni (učitel ji pokácel kvůli rakovině) a nechal na 
tom chlapce dělat cviky. Nebylo však možné, aby 
učitel si ověřil, zda je tato skutečnost správná. Přes 
veškerý humor byl nedostatek cvičebního místa pro 
školu ostudnou okolností. Ale cvičit se muselo. Proto 
se cvičilo na křižovatce před školou. Pokud však jelo 
auto, zástup snaživých cvičenců musel co nejrychleji 
skočit na stranu, aby se nedostal pod kola. A co 
cvičení s nářadím?  Výuka cvičení ve škole  byla podle 

Křížovka

Luštěte a vyhrajte krásné ceny.

Tajenku této výherní křížovky posílejte 
na mail: krizovka@zavada.cz

do 12.09.2025. Slosování proběhne na 
veřejném zastupitelstvu dne 15.09.2025

Tři vylosovaní výherci obdrží odměnu 
a upomínkové předměty.

příkladu  „ otce tělocviku“ Jahna a  nejvhodnější  místo 
se našlo na nedaleké Švédske šanci (pozn. redakce: 
„Hrádek“ ), kde se běhalo, šplhalo a slézalo se tam 
se vzácnou svěžestí. Pokud byl učitel při tomto cvičení 
zcela spokojen s horlivostí mládeže, pak už ne rodiče 
chlapců, kteří doma poskytli důkazy o své gymnastice 
v podobě roztrhaných kabátů nebo kalhot. Otázka 
místa na cvičení musela být vyřešena. Osobní úsilí 
a konzultace učitele se zástupcem statku, správcem 
majetku Braunem o poskytnutí pozemku pro vytvoření 
cvičiště byly neúspěšné. Ke cti obce je třeba říct, že to 
byla právě ona, kdo tuto pohromu napravila, ochotně 
a bezplatně poskytla ze svého obecního pole plochu 
400 m2 pro školní cvičiště. Ačkoliv se škola snažila 
získat s místem na cvičení i dostatečně velké hřiště, 
musela ji uklidnit myšlenka, že s obtížemi dosáhla 
alespoň jednoho z nich. Získaná plocha (pozn. 
redakce: na Podliští) byla vyrovnána a poseta trávou. 
Pouze obecnímu sloužícímu a nočnímu hlídači Franzi 
Chrzibkovi se ležení ladem tak „velké“ plochy zdálo 
zbytečné a podle jeho názoru je „jídlo“ důležitější než 
„cvičení“, z ničeho nic on na jaře následujícího roku 
během velikonočních prázdnin třetinu cvičiště rozoral 
a osázel bramborami, které však neměl sklízet. Se 
založením místa na cvičení byla pořízena bradla, 1 
doskočiště, 1 hrazda a 1 šplhadlo. 
Získání výukových pomůcek.
V uvedeném roce byla škola také vybavena řadou 
potřebných učebních pomůcek, protože buď nebyly 
k dispozici vůbec, nebo v nepoužitelném stavu. 
Od tohoto roku byl stav učebních pomůcek podle 
plánu doplňován. Podrobné informace o učebních 
pomůckách zakoupených v jednotlivých letech jsou 
uváděny v soupisu, který je k dispozici ve školních 
záznamech. 

Text přeložen z originálního záznamu a neupraven
Přeložil: Václav Balarin

Vypracovala: Blanka Klouzalová  

Friedrich Ludwig Jahn byl německý (pruský) 
pedagog, zakladatel německého tělocvičného hnutí. 
Je známý pod přezdívkou „Turnvater Jahn” (otec 
tělocviku Jahn). V jeho tělocvičném hnutí byl také 
důraz na národní (německou) soudržnost (podobně 
jako u později založeného českého Sokola).

https://cs.wikipedia.org/wiki/Friedrich_Ludwig_Jahn 

LETNÍ PROVOZ MÍSTNÍ KNIHOVNY
PONDĚLÍ: 15:30 - 17:00

7. července,
14. července,
28. července,

11. srpna,
25. srpna. 

PÁTEK: 18:00 - 19:00
18. července,

1. srpna,
15. srpna,
29. srpna. 
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Infoservis, inzerce

Životní jubilea
V období duben - červen oslavili

jubileum naši občané: 
Květen

Helena Menšíková   83 let
Helena Poštulková  85 let
Bruno Bedrunka   92 let
Růžena Buhlová          70 let

Červen
Edita Theuerová           82 let
Pavel Dominik           86 let
Šarlota Kubíková            89 let
Jindřich Bedrunka          65 let

Blahopřejeme!

Plánované akce v Závadě
ČERVENEC

5. července 
Obecní slavnosti, hřiště TJ Sokol Závada,

11. července
SDH - noční hasičská soutěž,

hřiště TJ Sokol Závada,

ZÁŘÍ

13. září 
Strassenfest, 

prostranství před obecním domem

Vylosovaní výherci soutěžní křížovky 
ze zpravodaje č. 56, 

kteří poslali správné znění tajenky:
Mějte se dnes krásně a zítra zas přejeme 

nádherný velikonoční čas
Barbora Hluchníková, 

Jana Blokšová, 
Martina Lamžíková. 

V červnu nás navždy 
opustila naše spoluobčanka:

Anna Černajová
S úctou vzpomínáme...


